
 

Referat fra Årsmøde i Friluftsrådet Trekantområdet  

tirsdag den 8. marts 2022 

I Tavlhøj Aktivitetscenter, Højdedraget 1, Taulov, 7000 Fredericia, kl. 19-21.30 

Referat ifølge dagsorden. 

1. Velkomst 

• Per Brinck bød velkommen til de 12 fremmødte. 

• Per Brinck indledte mødet med to minutters stilhed i respekt for 

Friluftsrådet Trekantområdets afdøde formand Flemming Thomsen. 

• Derefter blev dagsordenen gennemgået. 

  

2. Valg at ordstyrer og stemmetæller (kan udpeges af ordstyrer såfremt det 

bliver aktuelt).  

• Børge Lund blev enstemnigt valgt til ordstyrer. Der blev ikke valgt 

stemmetæller. 

3. Præsentation af organisationernes repræsentanter, herunder bestyrelsen. 

• Nuværende formand Per Brinck - Dansk Cykelunion 

• Jørn F. Andersen (Jønne) Sct. Georgsgilderne -Dansk 

Orienteringsforbund og Jægerne - bestyrelsesmedlem tilknyttet 

Kolding Kommune 

• Astrid Jørgensen - Dansk Vandrelaug  - bestyrelsesmedlem tilknyttet 

Vejen Kommune 

• Peer Høgsberg - Naturvejlederforeningen – bestyrelsesmedlem 

tilknyttet Vejle og Billund Kommuner 

• (Karl Aage Dahl - deltog ikke på grund af Corona – Sct. 

Georgsgilderne og Svæveflyverne – bestyrelsesmedlem tilknyttet 

Fredericia Kommune.) 

Desuden deltog: 

• Bent Holgersen -  Sct. Georgsgilderne og Svæveflyverne – mangeårig 

tidligere formand – Kolding Vejen Kommune 



• Børge Lund – DGI Sydøstjyllland Friluftsliv – vandretur Der er planlagt 15 

Naturnationalparker, udlægning af 75.000 ha urørt skov og etablering af to 

marine naturnationalparker. 

• e-cykelture -kajakture – Kolding Kommune  

• Børge Møller – DGI Sydøstjylland – Vandreture – Billund Kommune 

• Jimmi Povlsen – Landroverklubben -Regionsleder – Fredericia 

Kommune 

• Carsten Hansen – Landroverklubben – Kolding Kommune 

Som oplægsholdere deltog: 

• Annemette Bargum – Naturpark Lillebælt – Fredericia Kommune 

• Kirsten Skovsby – Friluftsraadet – Hovedbestyrelsen 

 

4. Naturpark Lillebælt – Annemette Bargum fortæller. 

 

• Annemette Bargum holdt et langt interessant foredrag om projektet  

Naturpark Lillebælt, understøttet af power-point-billeder.                          

Naturpark Lillebælt strækker sig mellem Trelde Næs og Barsø i Lillebælt og 

vedrører de tre kommuner Fredericia, Middelfart og Kolding.                      

Området dækker 370km2 og er Danmarks største Naturpark med 70% hav , 

dvs marint område. Marsvinet er en vigtig ansvarsart. Der gælder dog 

samme regler inden for naturparkens område som udenfor, det vil sige at 

det er baseret på frivillig medvirken. Naturparkens organisationsniveauer 

blev gennemgået med politikere fra de tre kommuner, som hver deltager 

med financierng, svarende til 1 million kr. hver. Desuden henter projektet 

betydelige eksterne midler via fonde, p.t. 19,2 millioner, Se mere detaljeret 

om projektet på: https://naturparklillebaelt.dk                                                    

Der er for øjeblikket 42 projekter i støbeskeen, herunder er 37 gennemført, og 

som eksempler nævntes en række, bl.a.:  Sauna og badebro til vinterbadere 

i Børup Sande, Formidlingsrum med marsvin-tema i Kanalbyen Fredericia, 

Naturpleje og vandløbs-genslyngning samt løvfrø-projekt i Erritsø Mose, 

mange formidlingsaktiviteter for børn og voksne, bl.a indkøbte kajakker med 

glasbund og oplevelser i børnehøjde, Offentlige ture, Aurora, Fredagsfisk 

(facebookaktivitet) Events som: Lillebælts hemmeligheder og World 

Cleanup-day (med fokus på plasticforurening). 

 I Fredericia er anlagt stier med kulturhistorisk formidling. M.v. m.v   Af nye 

spændende tiltag er udlægning af stenrev på pladser i Lillebælt hvor der 

tidligere har været stenrev, snorkelsti, fossil-stirute og forbedring af de 

eksisterende tre Naturcentre. Desuden forsøg med såkaldte ”Bio-huts” der 

tænkes at forbedre overlevelseschancer for fiskeyngel, og udplantning af 



ålegræs,( som samtidig forsøges andre steder, bl.a. i Vejle Fjord), Der er 

endvidere indledt et samarbejde med forskere om at undersøge hvordan 

støj fra skibstrafik påvirker marsvinene i Lillebælt.  

  

Det  er vigtigt der er lokal forankring og lokal opbakning til projekterne og 

der samarbejdes derfor med lokale partnere som hoteller, campingpladser 

og forretningsdrivende samt lokale fødevareproducenter (Smag på 

Lillebælt) ligesom der samarbejdes med lokale frivillige guider.                                              

 

Af andre projekter i Lillebælt, der kan spille sammen med Naturpark 

Lillebælt, kan nævnes projektet ”Liv i Lillebælt” der involverer de 11 

Lillebælts-kommuner på Fyn- og Jyllandssiden, Vandrammedirektivet, der 

har til formål at reducere næringsstofbelastningen til Lillebælt og Havplanen, 

der vedrører fysíske aktiviteter i bestemte marine områder. Endelig ligger en 

mulig Marin Naturnationalpark i Lillebælt-området som en mulighed, men 

stadig som en lidt usikker mulighed. 

 

Et spændende foredrag som viser de mange muligheder, aktiviteter og 

tiltag.  Og viser fordele ved at samarbjde.                                                                                   

                                                                                                                                                                                                                                                                                      

5. Nyt fra Friluftsrådets hovedbestyrelse. Ved Kirsten Skovsby. 

 

Kirsten Skovsby fortalte om Friluftsraadets politik og hvad man for tiden er 

optaget af i Scandiagade. 

• Friluftsråder ønsker en vildere, rig og mangfoldig natur, hvor der kan være 

mulighed for at dyrke friluftsliv for alle.  

• Alle skal således have adgang til natur – men ikke nødvendigvis alle steder 

• Man arbejder for tiden med et oplæg til en ny adgangspolitik – hvor 

regelforenkling er et centrat punkt. (Forventes fremlagt april 2022) 

• Der er planlagt 15 Naturnationalparker, udlægning af 75.000 ha urørt skov 

og etablering af to marine naturnationalparker. 

• Friluftsrådet ønsker at arbejde for en rig og mangfoldig natur i Danmark og 

støtter således målet med Naturnationalparkerne; men er forbeholden med  

hensyn til høje hegn og man er opmærksom på at lokal opbakning og 

lokale hensyn til bl.a. udøvelse af friluftsliv skal inddrages og at dette er 

meget vigtigt hvis Naturnationalparkerne på sigt skal blive en succes.  

• Man støtter også op om marine naturnationalparker.  

• Et andet vigtigt område for friluftsliv er regerings-initiativet ”Danmarks 

Naturstier”.  



”Danmarks naturstier – en omvej værd” udvikles med inspiration fra netværk 

af stier og ruter i andre europæiske lande, bl.a. Holland Cycling Routes og 

Switzerland Mobility. Der afsættes 5 mio. kr. årligt til at:  

Samle eksisterende rekreative og naturnære stier og ruter i et nationalt 

netværk, som sikrer god, tilgængelig adgang til naturen og udendørs 

kulturelle seværdigheder samt skaber forbindelser mellem naturområder. 

Over tid etableres nye stier og ruter for at gøre netværket mere fintmasket. 

Samle data om stier og ruter i én samlet database og formidle netværkets 

stier samlet på en brugervenlig formidlingsplatform. 

Udvikle et sæt af formidlings- og kvalitetsstandarder, som stier og ruter i 

netværket etableres, vedligeholdes og formidles efter, og som sikrer en høj 

natur- og oplevelsesværdi for borgere og turister. 

De 5 millioner rækker jo ikke her og nu langt; men kan yderligere styrkes med 

f.eks fondsmidler. 

 

6. Orientering om valgprocedure. 

• Per Brinck orienterede kort om ny struktur og valgprocedure og delte 

en seddel med de forskellige kommuner rundt, som man kunne melde 

sig på. 

 

7. Pause med kaffe og brød 

 

8. Valg af medlemmer til kredsbestyrelse.  

• Valg af formand for ét år – Karl Aage Dahl stiller op og blev valgt uden 

modkandidater. 

Valg af kommunerepræsentanter for 2 år 

• Kolding – ikke på valg – Jønne sidder et år endnu 

• Fredericia – ikke på valg – Karl Aage sidder et år endnu 

• Vejle - Peer Høgsberg genopstiller – og blev valgt 

• Billund –  (Ikke nogen ny kommuneansvarklig – så Peer Høgsberg 

fortsætter kontakt med Billund Kommune) 

• Vejen – Astrid Jørgensen genopstiller – og blev valgt 

• Sekretær – Per Brinck stiller op – og blev valgt som sekretær 

 

9. Debat om mulige temagrupper 

• Mulig stigruppe under etablering ved Eltang Vig i Kolding Kommune 



• Møde om Fremtidens rekreative netværk i Vejle, Skibet og Jerlev  den 

10 marts 2022 på Danhostel Vejle. Arrangeret i samarbejde mellem 

Vejle Kommune, Destination Trekantområdet, Dansk Cykelturisme, 

Dansk Kyst- og Naturturisme og Dansk Vandrelaug. Friluftsrådet 

Trekantområdet deltager også 

 

Eventuelt 

 

• Adgangsforhold for Landroverklubben og deres udfordringer blev 

drøftet og de blev af Kirsten Skovsby opfordret til at kontakte 

Friluftsraadet. 

 
Referat, onsdag den 9. marts 2022 :  

Peer Høgsberg 

 

 


